
I 

M S Z M P S Z E G E D V Á R O S I B I Z O T T S Á G Á N A K JL A P J A 

73. évfolyam 
136. szám 

1983. 
június 10.; 

péntek 
Ára: 

1,40-forint 

V I L Á G P R O L E T Á R J A I , E G Y E S Ü L J E T E K ! 

U l é s f t a r t o t t 
a Minisztertanács 

Jogszabálytervezetek társadalmi vitái — Szénhidrogén-kutatás 
A munkavédelem fej lesztése—A Fogyasztók Országos Tanácsának működése 

A kormány Tájékoztatási Hivatala közli: 
A Minisztertanács csütörtöki ülésén 

megvitatta a jogszabálytervezetek társa-
dalmi vitáinak tapasztalatait. A mindin-
kább gyakorlattá váló eszmecserék előse-
gítik, hogy az állampolgárok megismerjék 
a tervezett intézkedések indokait, javas-
lataikkal, észrevételeikkel hozzájárulhas-
sanak azok körültekintő előkészítéséhez. 
A kormány úgy foglalt állást, hogy a jö-
vőben nemcsak a törvények, hanem a 
közérdekű minisztertanácsi és miniszteri 
rendeletek előkészítése során is fokozot-
tabban élni kell a társadalmi kontroll 
lehetőségével. A Minisztertanács kifejez-
ve köszönetét az érdekvédelmi és a tár-
sadalmi szerveknek, kérte, hogy a jövő-
ben is vállaljanak részt a társadalmi vi-
ták megszervezésében. tapasztalatainak 
összegezésében és tolmácsolásában. 

A kormány az Állami Tervbizottság 
jelentése alapján áttekintette a szénhid-
rogénipari beruházások helyzetét. Megál-
lapította, hogy a tervidőszak első két 
évében a programba foglalt alapvető fel-
adatok teljesültek. Felhívta az érintett 
szerveket, hogy a tervező munkában a 

következő évek kiemelkedően fontos fel-
adatának tekintsék a szénhidrogén-kuta-
tás és -termelés fejlesztését, valamint az 
ellátás javítását. 

A Minisztertanács megtárgyalta a SZOT 
tájékoztatóját az 1982. évi munkavédelmi 
helyzetről. Megállapította, hogy a mun-
kahelyek biztonságosabbá tételére tett in-
tézkedések. az aktív felvilágosító, nevelő-
és ellenőrző munka eredményeként tovább 
csökkent az üzemi balesetek és a foglal-
kozási megbetegedések száma. A kormány 
a SZOT javaslatait elfogadva, határozat-
ban írta elő a munkavédelem fejleszté-
sének állami teendőit. 

A Minisztertanács meghallgatta és tu-
domásul vette a Hazafias Népfront Or-
szágos Tanácsának tájékoztatóját a Fo-
gyasztók Országos Tanácsa működésének 
tapasztalatairól. Kötelezte az illetékes ál-
lami szerveket, hogy a tanács által fel-
tárt tapasztalatokat folyamatosan haszno-
sítsák a munkában. 

A jogszabály-előkészítés társadalmi vi-
táiról, a munkavédelmi helyzetről és a 
Fogyasztók Országos Tanácsának működé-
séről részletes tudósítás a 2. oldalon. 

A tej termelése, feldolgozása 
Tárgyalta a Csongrád megyei képviselőcsoport 

Az áramszolgáltatás 
a számítógépek 

Kétnapos ankét kezdődött Szegeden 
A Magvar Elektrotechni-

kai Egyesület villamos-
energia-szakosztálya és az 
egyesület Csongrád megyei 
csoportja szervezésében 
tegnap, csütörtökön délelőtt 
kétnapos ankét kezdődött a 
Technika Házában. A ta-
nácskozás témája: a villa-
mos elosztóhálózatok szá-
mítógéoes üzemirányítása. 
Az ankétot Vajda György, 
a DÉMÁSZ vezérigazgatója 
nyitotta meg. aki többek 
között elmondotta, hogv a 
mostani tanácskozásnak öt 
évre nyúlnak vissza előz-
ményei. 

Akkor. 1977-ben szeminá-
riumot rendeztek Szegeden 
az áramszolgáltatási üzem-
irányítás fejlesztésével kap-
csolatos kérdésekről. A 
gyorsan fejlődő villamos 
elosztóhálózatok egyre bo-
nyolultabbak lettek, s irá-
nyításuk egyre nehezebbé 
vált. Megszületett hát az 
igénv: számítógépeket kell 
alkalmazni a hálózatok 
irányításában. A7. itthon 
kialakított elképzelések 
alapján azután hazai terve-
zésben és kivitelezésben — 
a berendezéseket a KFKI 
és az MGM fejlesztette ki 
és gvártia — megszüWe'4 

a megoldás először a DÉ-
MÁSZ területén A beruhá-
zás első lépcsőié az áram-
szolgáltatónál 6(1 millió fo-
rintba került, a később el-
készülő második ütem be-
ruházása pedig mintegy 70 
millió forintot igénvei 
maid. 

A számítógépes üzemirá-
nyítás bevezetése az áram-
szolgáltatásban nagv előre-
lépést jelent hiszen a bo-
nyolult hálózatok üzemza-
varmentes vezérléséhez 
rengeteg adatot kell folya-
matosan feldolgozni. Erre 
ember már aligha lenne 
képes. A DÉMÁSZ már mű-
ködő számítógépe a háló-
zatból beérkező adatokat 
folyamatosan feldolgozza, 
és így lehetővé teszi, hogv 
mindössze két diszpécser 

ellenőrizze és irányítsa a 
hálózatot, a teherelosztás-
ról kapott, a számítógép ál-
tal az igénveknek megfele-
lően csoportosított adatok 
alapján. Nagv segítséget 
nyújt a gép az üzemzava-
rok g--ors e 1 ' "" ' tásában, 
mert jelzi a hiba helvét és 
jellegét. Sőt az üzemzava-
rok megelőzésére is mód 
múlik ílv módon. A számí-
tógép képes u<*vanis előre 
jelezni példának okául egv-
egv transzformátor állomás 
várható túlterhelését. s 
időt ad mindez a szükséges 
intézkedések megtételére. 

A tegnap kezdődött. s 

ma befejeződő ankéton 
mintegy 140-en vesznek 
részt az országból. terve-
zéssel. gyártással és alkal-
mazással foglalkozó szak-
emberek. A szervezők az 
ankéttól azt várják, hogy 
lehetőséget ad a DÉMÁSZ-
r.ál immár meglevő, féléves 
tapasztalatok összegzésére 
és feldolgozására, s ezzel 
komoly segítséget nyúithat 
ahhoz, hogy az országban 
most kiépítés alatt álló 
többi rendszer üzembe he-
lyezésénél elkerülhessék az 
ilyen bonyolult feladatok-
nál óhatatlanul bekövetke-
ző gyermekbetegségeket. 

A Csongrád megyei 
képviselőcsoport az ország-
gyűlés következő ülésszaká-
ra készülve tanácskozását 
tegnap, csütörtökön Makón 
tartotta. Takács lmréné nek, 
a képviselőcsoport vezetőjé-
nek megnyitója után dr. 
Varga Dezső, a makói párt-
bizottság első titkára a hé-
lyi társadalmi és állami 
szervek nevében köszöntötte 
a képviselőket. Az ülésen 
többek között részt vett a 
megyei pártbizottság képvi-
seletében dr. Horváth Ká-
rolyné osztályvezető. 

A megyei tejipari vállalat 
munkájáról Csápé nszki Ist-
ván igazgató, a tejfeldolgo-
zás országos helyzetéről pe-
dig dr. Vendégh Ferenc, a 
Tejipari Vállalatok Tröszt-
jének vezérigazgatója adott 
tájékoztatót. A megyei vál-
lalat közel 700 ezer ember 
napi ellátásáért felelős, hi-
szen nemcsak Csongrád me-
gyében, é hanem a környező 
megyék egy részébe is in-
nen szállítják a feldolgozott 
termékeket. Az utóbbi évek-
ben Szegeden. Makón. Kis-
teleken jelentős anyagi rá-
fordítással korszerűsítették 
a meglevő berendezéseket, 
és ez lehetővé tette, hogy a 
vállalat nagyarányú expor-
tot is lebonyolítson. A ter-
mékszerkezet átalakításával, 
a tejpor hazai gyártásával 
importot váltanak ki. A tej-
termelés gyorsabban nő, 
mint a fogyasztás, és ez a 
mezőgazdaság nagyarányú 
fejlesztésének is köszönhető. 
A képviselők képet, kaptak 
a vállalat elmúlt időszaká-
nak történetéről js. Példá-
ul az V. ötéves terv kezde-
tén láttak hozzá a trappista 
és óvári saj t gyártásához. 

Hét évvel ezelőtt a me-
gyei vállalathoz tartozó öt 
üzemegység közül csak a 
szegedi felelt meg „ köve-
telményeknek, a szentesi 
életveszélyessé vált, le kel-
lett állítani, és a" többi 
üzemrészek is rekonstruk-
cióra vártak. Jelentős vál-
tozást hozott a cég életében, 
amikor a krémfehér sajttal 
jelentek meg a piacon, a j 
korszerűsítésre hitelt vettek j 
fel. és a legmodernebb be- J 
rendezéseket vásárolták [ 
meg. A tegnapi tanácskozó- ' 
son szó volt arról is, hogy a ! 
tei és tejtermékek szállító- j 
sát a kora hajnali órákban 
kezdik. boltok nagy része 
ekkor még zárva van, és 
évente több százezer forint 
összeget tesz ki az eltulaj-
donítás miatt okozott kár. 
Nagyon sok helyen az üzle-
tekben nem elegendő a hű-

tőpult, sok tej megromlik, 
és ezt a kárt a kereskede-
lem a gyártó ceggel közösen 
fedezi. Egy másik kellemet-
len jelenség, hogy a tei-
tasak hamar sérül, és ezen 
a helyzeten úgy kívánnak 
változtatni, hogy ú j fa j ta cso-
magolást vezetnek majd be. 

A tájékoztató után az or-
szággyűlési képviselők kér-
déseket tettek fel és lakos-
sági véleményeket tolmá-
csoltak. Kangyalka Antal 
az államj támogatás mérté-
ke, az export gazdaságossá-
ga, a tejet szállító kocsik 
higiénikus működésének le-
hetőségei iránt érdeklődött 
és szólt a környezetszennye-
zés gondjairól is. Maa Pál 
arra volt kíváncsi, hogv a 
krémfehér saj t exportpiaca 
milyen hosszú időre bizto-
sított. és javasolta, hogy a 
vállalatok a szennyvíztisztí-
tás megnyugtató megoldása-
hoz közösen járuljanak hoz-
zá anyagilag. Dr. Rusz Márk 
elismerését fejezte ki a tej-
ipari dolgozóknak, és arra 
kérdezett rá. hogy a válla-
lat a jobb együttműködés 
érdekében mit vár a keres-
kedelemtől és a lakosságtól. 
Tóth László a kormányprog-
ram, a szarvasmarha-te-
nyésztés eredményeit hang-
súlyozta, s a sikereket töb-
bek között bizonyítja az is, 
hogy évente 10 millió liter-
rel nőtt a tejfelvásárlás, 
Szólt arról is, Szentes és 

Csongrád térségében szük-
ség van modern tejüzem 
létrehozására, mert a kör-
nyék tsz-ei általában a fő-
városba „utaztatják" a te-
jet. Dr. Varga Dezső a jö-
vedelmezőség iránt érdek-
lődött. Szabó Jánosné, a 
megyei tanács elnökhelyet-
tese elmondta, hogy az üz-
letekben általában kielégítő 
a tejtermékek választéka és 
megfelelő a minőség is. 
Igaz, ez utóbbi sokszor jobb 
is lehetne. Rámutatott a 
szállítás gondjaira és a ke-
reskedelem fogadókészségé-
nek hiányosságaira. Sürget-
te, a vállalatnak minél ha-
marabb meg kell oldani a 
tej tartósítását, hogy a bol-
tok hosszabb ideig is tud-
ják árusítani. Elismerését 
fejezte ki a fejlesztésekért, 
a rekonstrukcióért. Takáca 
lmréné az iránt érdeklődött, 
az ötnapos munkailétre való 
áttérés milyen szervezési 
gondokat okozott a vállalat-
nál. A kérdésekre, felveté-
sekre Csápenszki István és 
dr. Vendégh Ferenc vála-
szolt, 

A megyei képviselőcsoport 
megvitatta az országgyűlés 
soron következő ülésszakára 
való készülés teendőit. E 
napirendnél felszólalt Apró 
Antal, az országgyűlés elnö-
ke, Szeged országgyűlési 
képviselője. A tanácskozás 
után a képviselők megte-
kintették a makói tejüzemet. 

Ipré Untai látogatásai 
Szeeedre érkezett szer-

dán délután Apró Antal, az 
MSZMP Központi Bizottsá-
gának tagja, az országgyű-
lés elnöke. A városi párt-
bizottságon Török József 
első titkár és Papp Gyula 
tanácselnök fogadta és tá-
jékoztatta' a város politikai, 
gazdasági és kulturális 
helyzetéről. arról. hogy 
hol tartunk a Központi Bi-
zottság legutóbbi ülésén ho-
zott határozat helyi végre-
hajtásával. 

Ezután Apró Antal a 
Szegedi Postaigazgatóságra 
látogatott, ahol Rózsa Ist-
ván igazgatóval és más ve-
zetőkkel beszélgetett ered-
ményekről és megoldandó 
föladatokról. Innen az Ű j 
Élet Tsz-be vezetett az útja. 
Itt ugyancsak tájékozódás 
céljából találkozott Áren-

dás József elnökkel és Bo-
ros Péter pártvezetőségi 
titkárral. maid megtekin-
tették a közös gazdaság 6.5 
hektáros ú j üvegházát. A 
vendég elismerően nyilat-
kozott a látottakról. A 
nap programja a külföldi-
ek által is dicsért Matv-éri 
evezőpálya megtekintésével 
zárult. 

Tegnap, csütörtök reggel 
Makóra utazott az ország-
gyűlés elnöke, s ott részt 
vett a képviselőcsoport ülé-
sén. A délutánt ismét Sze-
geden töltötte: a kéziszer-
számgyár vendége volt. ahol 
Gazdanh Károly igazgató 
cs munkatársai adtak szá-
mára információt és bemu-
tatták az üzemet. 

Apró Antal teenap. csü-
törtökön este visszautazott 
Budapestre. 

Németh Károly és Korom Mihály 
a déli hadseregcsoportnál 

Export 
Másfél millió méterrvi 

tarkán szőtt kelme pótren-
delésével egészítették ki 

Németh Károly és Ko- A vendégek tájékoztatást ; Korábbi igényüket a Papai 
roin -Mihály • az MSZMP a személyi, állománv | Textilgvár iránj kereske-
Polítikai 'Bizottságának tag- életéről harci-politikai ki-

N a g y L á s z l ó f e l v e t e l e 
Részlet a DÉMÁSZ számítógépes üzemirányítási 

központjából 

képzésének helyzetéről. 
Megtekintettek több csa-
pategvséget és találkoztak 
a hadseregcsoport tisztiéi-
vé!. katonáival. 

Jel mi nartne-ei a Hunsa-o-
;ex Külkereskedelmi Vál-
lalat- közvetítésévei. Igv eb-
ben az esztendőben már 2 
és fél millió méter ing- és 
blúzanyagot várnak a du-
nántúli üzemből. 

j a j . .a Központi Bizottság 
titkárai csütörtökön látoga-
tást tettek az ideiglenesen 
hazánkban állomásozó szov-
jet déli hadseregcsoport 
alakulatainál. A látogatáson 
részt vett Rácz Sándor, a 
Központi Bizottság tagja, a 
KB osztályvezetőié. A ven-
dégeket elkísérte Konsztan-
tyin Kocsetov vezérezredes 
a hadseregcsoport parancs-
noka és Nyikolaj Sevkun 
altábornagy, a katonai ta- J ^ k o ^ t a"magya" és az 
nács tagja — politikai cso- j NDK-beli diabetestársasag diabetes gyógyításának leg-
portfőnök. rendezte, résztvevői hazai, ú jabb eljárásairól. 

Diabeteskongresszus 
Fiatal orvosok diabetes- NDK-beli. osztrák és f ran-

kongresszusa kezdődött csü- cia gyakorló- és kutatóor-
törtökön Agárdon. A cu- vosok. A háromnapos kong-
korbetegség kezelésének ú j resszuson több mint har-
modszereit megvitató ta- , , , , 

minc eloadas hangzik el a 


